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 وبینار آشنایی با جزئیات بخشنامه جدید 
تامین اجتماعی

تخفیف 15 درصدی برای حضور اعضای 
سندیکا در نخستین نمایشگاه مجازی ایران

طی  ایران«  مجازی  نمایشگاه  »نخستین 
روزهای 5 الی 2۰ اسفندماه سال جاری برگزار 

می شود.
با توجه به توقف برگزاری رویدادهای تجاری در سطح ملی و بین المللی، 
تشکل های حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات وابسته به اتاق بازرگانی، 

صنایع، معادن و کشاورزی ایران با هدف کاهش تبعات اقتصادی ناشی 
از پاندمی کرونا و همگام با تحولات دیجیتال در عرصه کسب و کارها، 
نسبت به برگزاری »نخستین نمایشگاه مجازی ایران« طی روزهای 5 
الی 20 اسفندماه سال جاری اقدام کرده اند. این رویداد مجازی که با 
حمایت و همکاری اتاق های بازرگانی سراسر کشور، اتاق های مشترک، 
تشکل های اقتصادی، سازمان توسعه تجارت ایران، صندوق نوآوری و 
شکوفایی و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار می شود، بستری 
مناسب برای معرفی ظرفیت های شرکت های فعال صنعت برق است. 
اعضای  تسهیل مشارکت  برای  اینرو سندیکا هماهنگی های لازم  از 
محترم در نمایشگاه مذکور را بعمل آورده است و امکان حضور اعضا 
در غرفه های مجازی با 15 درصد تخفیف فراهم شده است. از اعضای 
محترم دعوت می گردد برای حضور در این رویداد و یا کسب اطلاعات 
و 021-88175819  تلفن های88175809- 021  با شماره  بیشتر 

)آقای محمدی( تماس حاصل نموده و یا به نشانی 
www.iranvirtualexpo.com مراجعه فرمایند.
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جمشید نفر در گفت وگو با پایگاه خبری اتاق ایران

نمایشگاه مجازی ابزاری جدید 
برای توسعه کسب وکارهاست

برگزاری  ایران  اتاق  صادرات  کمیسیون  رئیس 
نمایشگاه مجازی و استفاده بهینه از فناوری های 
جدید را واکنشی مناسب در برابر بحران اقتصادی 
ناشی از شیوع کرونا در سطح بین المللی دانست و 
تاکید کرد: مدیریت هر بحرانی به برخورد مناسب و 

تحلیل درست آن وابسته است.
رئیس کمیسیون صادرات اتاق ایران با تاکید بر ضرورت 
برگزاری نمایشگاه مجازی ایران گفت: پیش بینی می شود   
در آینده توجه کمتری به برگزاری نمایشگاه های فیزیکی 
و زمینه های  الزامات  باید  به همین دلیل  خواهد شد 
برگزاری نمایشگاه هایی از این دست در کشور فراهم شود.
جمشید نفر، رئیس کمیسیون صادرات اتاق ایران با بیان 
اینکه دنیا به سمت برگزاری نمایشگاه های مجازی حرکت 
کرده است، گفت:  برگزاری نمایشگاه  مجازی باید به یک 
ضرورت در اقتصاد ایران تبدیل شود و حتی بعد از برطرف 
شدن پاندمی کرونا نیز مسیر برگزاری آن ادامه داشته باشد. 
او در گفت وگو با پایگاه خبری اتاق ایران گفت: دنیا به 

سمت استفاده از ابزارهای جدید برای معرفی محصولات، 
کالاها و خدمات، پیش رفته و به طور قطع بنگاه های 

اقتصادی ایران هم نباید از این مسیر غافل شوند.
به گفته نفر، کنترل کرونا نیز موجب نخواهد شد دریچه 
بازشده به روی فناوری های جدید در این زمینه بسته شود 
و اکنون نیز اتاق نیز با اشراف به اهمیت این موضوع، اقدام 

به برگزاری نخستین نمایشگاه مجازی ایران کرده است.
نخستین  درباره  ایران  اتاق  نمایندگان  هیات  عضو 
نمایشگاه های مجازی ایران که قرار است پنجم تا بیستم 
اسفند برگزار شود، گفت: به نظر می رسد با توجه به 
اینکه نمایشگاه ها نقش مهمی در توسعه کسب و کارها 
برعهده دارند، مشارکت کنندگان و بازدیدکنندگان از آن 
می توانند اطلاعات مناسبی از شرکت ها و امکانات آنها به 

دست   آورند.
با باور نفر دنیا در حال حرکت به سمت و سویی است 
به  اقتصادها  در  را  خود  جای  جدید  فناوری های  که 
درستی باز کنند و به نظر می رسد حتی در صورت از 
بین رفتن خطرات کرونا نمایشگاه های مجازی باز هم 
نقش خود را ایفا خواهند کرد به این دلیل که برگزاری 
نمایشگاه های مجازی هزینه کمتری برای شرکت کنندگان 
و بازدیدکنندگان دارد و در مدت زمانی بیشتری قابل 

برگزاری است.
رئیس کمیسیون صادرات اتاق ایران عنوان کرد:  در آینده 
توجه کمتری به برگزاری نمایشگاه های فیزیکی خواهد 
شد به همین دلیل باید الزامات و زمینه های برگزاری 
نمایشگاه هایی از این دست در کشور فراهم شود. نفر 
عنوان کرد: قرار نیست اقتصاد دنیا با یک موضوع بهداشتی 
فلج شود و اگرچه هر تهدیدی می تواند شرایط اقتصادی 
را با نوسان هایی همراه کند اما باید تحلیل درستی از 
اوضاع وجود داشته باشد و اقتصادها خود  را با شرایط 
موجود تطبیق دهند. به طور مثال پس از شیوع کرونا 
تمامی کشورها مرزهای خود را به روی یکدیگر بستند اما 

سپس به این نتیجه رسیدند که مرزها با اعمال مقررات 
بهداشتی خاص باز شوند. این فعال اقتصادی ادامه داد:  
اگر این موضوع به درستی تحلیل می شد و راهکارهای آن 
نیز زودتر توسط کشورها اجرا می شد لطمات کمتری به 
اقتصاد جهانی وارد می شد بنابراین مدیریت هر بحرانی چه 
در سطح منطقه ای و چه بین المللی به نوع برخورد مناسب 

با آن بحران و تحلیل درست آن وابسته است.
رئیس کمیسیون صادرات اتاق ایران با بیان اینکه تشکل 
های اقتصادی از غرفه رایگان برخوردار بوده و اعضای آنها 
نیز غرفه های خود را با 15 درصد تخفیف دریافت خواهند 
برگزاری  برای  لازم  ابزارهای  تمامی  کرد:   اظهار  کرد، 
نمایشگاه های مجازی و تطبیق اقتصاد با وضع موجود 
وجود دارد و تنها باید راهکارهای مناسب و تحلیل شرایط 

به درستی انجام شود.
نفر خاطرنشان کرد:  اغلب کسب و کارها اکنون به سمت 
خدمات اینترنتی و بازاریابی جدید حرکت کرده است. به 
تدریج تنوع مناسبی هم در نوع خدماتی که با شیوه های 
جدید بازاریابی و ارائه خدمات درحال انجام است به وجود 

می آید که رفاه بیشتر مشتریان را نیز به همراه دارد.
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران تصریح کرد:  برخی از 
تولیدکنندگان کلیپی از نحوه تولید محصولات تولیدی 
خود را در سایت شرکت ها یا کارخانجات ارائه می دهند 
و تلاش می کنند تا با استفاده از فناروی های جدید به 
مصرف کننده و بازار، دید مناسبی از محصولاتی که تولید 

و عرضه می شوند، ارائه دهند.
بر اساس اظهارات او  برخی بخش های اقتصادی زیان 
زیادی از کرونا دیده اند به طور مثال صنعت گردشگری 
آسیب بیشتری از این بحث دیده است اما اگر تمامی 
های  محیط  و  شود  رعایت  بهداشتی  پروتکل های 
گردشگری نیز بهداشتی شود، این صنعت نیز می تواند به 

تدریج به روال عادی برگردد.
از  برابر  نسبت های  به  و کالاها  یادوآر شد: خدمات  او 

کرونا زیان ندیده اند اما به طور قطع هر فعالیت اقتصادی 
راهکاری برای خروج از وضع کنونی و کسب بخشی از بازار 

خواهد داشت.
رئیس کمیسیون صادرات اتاق ایران عنوان کرد :  نمایشگاه 
مجازی ظرفیت بسیار زیادی برای معرفی فرصت های 
این حوزه دارد و باید به نحو درستی از آن استفاده شود. 
بسیاری از محصولاتی که در کشور تولید می شود بازاریابی 
مناسب ندارند و متقاضیان آن نیز به درستی نمی دانند که 
باید این نیازها را از کجا تامین کنند، بنابراین نمایشگاه 
مجازی فرصتی برای تولیدات بخش های مختلف اقتصادی 
خواهد بود و بزرگ ترین هدف نمایشگاه ها نشان دادن 
ظرفیت ها به مشتری است و این امیدواری وجود دارد که 

تجربه اول ، تجربه مناسبی باشد.
نفر خاطرنشان کرد:  برگزاری این نمایشگاه ها در آینده هم 
ادامه خواهد داشت و کنترل کرونا نیز باعث نخواهد شد 
که دریچه بازشده به روی فناوری های نوین در این زمینه 
بسته شود و اکنون نیز اپلیکیشن های مختلفی در زمینه 
برگزاری نمایشگاه های مجازی وارد عرصه شده است. وی 
تصریح کرد:  حتی نمایشگاه های ثابتی در سال وجود دارد 
که تولیدکننده یا فعال اقتصادی می تواند استند خود را در 
طول برگزاری نمایشگاه داشته باشد و به معرفی تولیدات 
و راه های دسترسی خود بپردازد؛ دنیای آتی برگزاری 
نمایشگاه های مجازی را در کنار نمایشگا های فیزیکی 
مانند  براینکه کشورهایی  تاکید  با  نفر  خواهد داشت. 
آلمان که مهد صنعت نمایشگاهی در جهان هستند، نیز 
چاره ای نخواهند داشت جز اینکه با توجه به این شرایط از 
نمایشگاه های مجازی گسترده استفاده کنند، افزود: وقتی 
کرونا شایع شد آلمان کمترین آسیب را دید اما در موج 
دوم کرونا شاگرد اول کرونا در اروپا شد، بنابراین هم کشور 
آلمان و هم سایر کشورها چاره ای ندارند جز اینکه در این 
مسیر حرکت کنند و اگر نتوانیم خود را با جریانات جهانی 

همراه کنیم آسیب زیادی خواهیم دید. 
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اقتصاد ایران و جهان

شریعتی جلسه امروز کمیسیون انرژی را تشریح کرد؛

بررسی پیشنهاد جذب سرمایه 
گذاری بورسی برای رونق 

انرژی های تجدیدپذیر
گفت:  مجلس  انرژی  کمیسیون  سخنگوی 
مصوبات  بررسی  به  امروز  انرژی  کمیسیون 

حضور  با   ۱۴۰۰ سال  بودجه  تلفیق  کمیسیون 
مسئولانی از وزارت نفت پرداخت.

نشست کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی
خبرنگار  با  گفت وگو  در  نیاسر  شریعتی  مالک 
خبرگزاری خانه ملت در تشریح جلسه امروز)یکشنبه 
12 بهمن ماه( کمیسیون انرژی مجلس به بررسی 
 1400 سال  بودجه  تلفیق  کمیسیون  مصوبات 
وزارت  انسانی  منابع  معاون  مینو  فرزین  حضور  با 
انرژی های  سازمان  رئیس  ساتکین  محمد  نفت، 
تجدیدپذیر و هوشنگ فلاحتیان معاون برنامه ریزی 
رئیس  که  آنجا  از  گفت:  و  کرد  اشاره  نفت  وزیر 
جهت  پیشنهاداتی  تجدیدپذیر  انرژی های  سازمان 
پیگیری در صحن علنی داشت مقرر شد؛ برخی از 
موارد پیشنهادی توسط اعضای کمیسیون در صحن 
برای  بورس  گذاران  سرمایه  جذب  شود.  پیگیری 
رونق انرژی های تجدیدپذیر ازجمله این پیشنهادات 

به شمار می آید.
اسلامشهر  شمیرانات،  ری،  تهران،  مردم  نماینده 
داد:  ادامه  اسلامی  شورای  مجلس  در  پردیس  و 
معاون  فلاحتیان  آقای  که  آنجا  از  همچنین 
برنامه ریزی وزیر نفت نیز پیشنهاداتی برای اصلاح 
یا جایگزینی برخی از مصوبات مرتبط با وزارت نفت 
قابل  موارد  شد؛  مقرر  داشت  تلفیق  کمیسیون  در 
علنی  صحن  در  انرژی،  کمیسیون  نظر  از  اصلاح 

پیگیری شود.
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
افزود: اعضای کمیسیون اتفاق نظر داشتند که نظام 
حقوق و دستمزد به صورتی اصلاح شود که اگر قرار 
است کمکی به افرادی با حقوق های پایین صورت 
درواقع  باشد،  آن ها  دریافتی  در  تحول  این  گیرد 
سهم حقوق های پایین از افزایش حقوق نسبت به 

حقوق های بالا بیشتر شود./

افزایش ۱۴۰۰ مگاواتی ظرفیت نیروگاه های حرارتی در سال جاری
معاون برنامه ریزی شرکت تولید نیروی برق حرارتی گفت: در سال جهش تولید ۱۴۴5 مگاوات به 

ظرفیت نیروگاه های حرارتی افزوده شده است.
به گزارش ایسنا، حمیدرضا عظیمی گفت: بهمن ماه امسال با راه اندازی واحد جدید نیروگاه شیروان ظرفیت 

نامی نیروگاه های حرارتی ایران به ۶8 هزار و ۶19 مگاوات رسیده است.
وی با تاکید بر اینکه تاکنون 581 واحد تولید برق حرارتی در 129 نیروگاه کشور احداث شده است، ادامه 
داد: در حال حاضر تعداد واحدهای حرارتی تحت مالکیت بخش خصوصی و صنایع به ۳78 واحد و ظرفیت 

نیروگاه های حرارتی تحت مالکیت بخش خصوصی از مرز 4۶ هزار مگاوات گذشته است.
طبق اعلام وزارت نیرو، معاون برنامه ریزی شرکت تولید نیروی برق حرارتی با اشاره به اینکه ۶7 درصد از 
مجموع ظرفیت تولید برق حرارتی در اختیار بخش خصوصی است، اضافه کرد: تاکنون 851 مگاوات در 

راستای برنامه  پیک تابستان سال آینده به ظرفیت نیروگاه های حرارتی کشور افزوده شده است.
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اگر مجلس کلیات لایحه بودجه 
۱۴۰۰ را رد کند، چه اتفاقی 

می افتد؟
اگر نمایندگان مجلس تصمیم بگیرند در جلسه 
بودجه  لایحه  کلیات  ملت،  خانه  امروز  علنی 
۱۴۰۰ را رد کنند، عملا اداره کشور در نیمه اول 
سال آینده با بودجه چنددوازدهم خواهد بود که 

تبعات خاصی دارد.
خبرگـزاری  اقتصـادی  خبرنـگار  گـزارش  بـه 
فـارس، امـروز صبـح رونـد بررسـی کلیـات گزارش 
کمیسـیون تلفیـق مجلـس دربـاره لایحـه بودجـه 
1400 در صحـن علنـی مجلـس آغـاز خواهد شـد 
و تـا پایـان جلسـه امـروز خانـه ملـت، نماینـدگان 
مجلـس تصمیـم خواهنـد گرفت کلیـات این لایحه 

را تاییـد یـا رد کننـد.
در صـورت تایید کلیـات گزارش کمیسـیون تلفیق 
علنـی  صحـن  در   1400 بودجـه  لایحـه  دربـاره 
مجلـس، فـورا بررسـی جزئیـات ایـن گـزارش در 
صحـن علنـی آغـاز خواهد شـد ولی در صـورت رد 
کلیـات ایـن گـزارش، در قانـون آئیـن نامـه داخلی 
مجلـس ابهـام وجود دارد که لایحـه به دولت ارجاع 
داده مـی شـود و یا کمیسـیون تلفیـق مجلس.  ربه 
همیـن دلیـل و مطابـق بـا دیـدگاه هیئـت رئیسـه 
مجلـس دهـم، بعـد از رد کلیـات لایحـه بودجـه 
1۳99 در اوایـل اسـفندماه پارسـال، ایـن لایحـه 
بـه کمیسـیون تلفیـق مجلـس ارجـاع داده شـد و 
راهـی دولـت نشـد.با ایـن وجـود، دیـدگاه هیئـت 
رئیسـه مجلـس یازدهـم متفـاوت اسـت و مطابـق 
فرهنگـی سـخنگوی هیئـت  آنچـه محمدحسـین 
رئیسـه مجلس اخیـرا اعلام کرده اسـت، در صورت 
رد کلیـات لایحـه بودجـه 1400 در صحـن علنـی 

مجلـس، ایـن لایحه به دولت ارجاع داده می شـود. 
در هـر صـورت، اکثریـت کارشناسـان و نمایندگان 
مجلـس دربـاره ایـن موضـوع اجمـاع دارنـد کـه از 
آنجایـی کـه فرصـت زیـادی تا پایـان امسـال باقی 
نمانـده اسـت، رد کلیـات لایحـه بودجـه 1400 در 
صحـن علنـی مجلـس، عمـلا موجـب خواهـد شـد 
شـاهد تصویب بودجـه چند دوازدهم )احتمالا سـه 
دوازدهـم( بـرای اداره کشـور در مـاه هـای ابتدایی 

سـال آینـده خواهیـم بود.
در هـر صـورت، بایـد بـه ایـن موضـوع مهـم توجه 
داشـت کـه مطابق اصـل 52 قانون اساسـی، بودجه 
نویسـی جـزو اختیـارات و وظایـف دولت اسـت. در 
نتیجـه، مجلـس نمی توانـد به جای دولـت، بودجه 
بنویسـد )البتـه مجلـس اختیـار اصـلاح بودجـه به 
گونـه ای کـه شـاکله آن تغییـر پیدا نکنـد را دارد( 
و در صـورت رد کلیـات لایحـه بودجه و عـدم ارائه 
لایحـه مـورد تاییـد مجلس توسـط دولـت، مجلس 
صرفـا مـی توانـد بودجـه چنـد دوازدهـم تصویـب 
کنـد. البتـه بودجـه چنـد دوازدهم هم باید توسـط 

دولـت ارائه شـود.
*اتفاقـی که بـرای پنجمیـن بار در یـک دهه اخیر 

ممکن اسـت اتفـاق بیفتد
و   1۳89 اسـفندماه  در  گـزارش،  ایـن  براسـاس 
1۳90، طـرح هـای اجـازه دریافـت و پرداخت های 
دولـت در دو مـاه ابتدایـی سـال هـای 90 و 91 به 
تصویـب مجلـس رسـید و عمـلا بـا اسـتفاده از این 
قانـون، کشـور در دو مـاه ابتدایـی آن سـالها اداره 

. شد
همچنین در اسـفندماه 1۳91، لایحه سـه دوازدهم 
بودجـه 92 بـه تصویـب مجلـس رسـید و عمـلا در 
بهـار 92، اداره کشـور بـر مبنای ایـن قانون صورت 

گرفت.

در اسـفندماه 1۳94 هـم ایـن اتفـاق تکـرار شـد و 
لایحـه دو دوازدهـم بودجـه 95 بـه تصویب مجلس 
رسـید و عمـلا در دو مـاه ابتدایی 95، اداره کشـور 

بـر مبنای ایـن قانـون بود.
*آیـا دولـت روحانـی حاضـر بـه اصـلاح چشـمگیر 

لایحـه بودجـه 1400 هسـت؟
بـه گـزارش فـارس، بـا توجـه بـه مواضـع مقامـات 
ارشـد دولتـی بخصـوص شـخص رئیـس جمهـور و 
رئیـس سـازمان برنامـه و بودجـه در دو مـاه اخیـر 
و همچنیـن رویـه دولـت روحانـی در تنظیـم لوایح 
بودجـه در سـال هـای اخیـر، ارائـه لایحـه بودجـه 
1400 بـا اصلاحات چشـمگیر توسـط دولـت، واقعا 

بعیـد بـه نظر مـی رسـد و احتمـال اندکـی دارد.
*زمـان ارائـه لایحـه بودجـه 1400 توسـط دولـت 

بعـدی در هالـه ای از ابهـام
در ایـن صورت، نماینـدگان مجلـس یازدهم دو راه 

خواهند داشـت:
الـف- لایحه بودجه جدید ارائه شـده توسـط دولت 
روحانـی کـه عملا تفـاوت مهمـی با لایحـه بودجه 
فعلـی نـدارد، تصویب کنـد. این اتفـاق دور از ذهن 
اسـت چـون بخـش اعظـم انتقادهـای نماینـدگان 

مجلـس بـه بودجـه همچنـان باقی مانده اسـت.
بودجـه  لایحـه  تصویـب  بـه  حاضـر  مجلـس  ب- 
نشـود. توسـط دولـت روحانـی  ارائـه شـده  جدیـد 
احتمـال اتفاق افتـادن حالت دوم به مراتب بیشـتر 
اسـت. در ایـن صـورت، عمـلا بودجه سـه دوازدهم 
بایـد به بودجـه شـش دوازدهم تبدیل خواهد شـد 
زیـرا وظیفـه ارائه لایحـه بودجـه 1400 به مجلس، 
بـه دولـت بعـدی موکول شـده اسـت و ایـن دولت 
از اواسـط مردادمـاه روی کار آمـده و در بهتریـن 
حالـت، از اوایـل شـهریورماه فعالیت جـدی خود را 

آغـاز خواهـد کرد.

بـا ایـن وجـود، باید بـه ایـن نکته هم توجه داشـت 
کـه مطابق قانـون آیین نامه داخلـی مجلس، دولت 
سـیزدهم بایـد در نیمه آذرماه سـال آینـده، لایحه 
بودجـه 1401 را ارائـه کنـد و فرآینـد تهیـه ایـن 
لایحـه در دولـت بخصوص سـازمان برنامه و بودجه 
از اواخـر تابسـتان 1400 آغاز خواهد شـد. با توجه 
بـه همیـن نـکات، عملا زمـان ارائـه لایحـه بودجه 
1400 بـه مجلـس توسـط دولت سـیزدهم در هاله 
ای از ابهـام قـرار دارد و چندان دور از ذهن نیسـت 
کـه ایـن دولت هـم لایحـه بودجـه چنـد دوازدهم 
بـه مجلـس ارائه کنـد. در ایـن صورت، عمـلا اداره 
کشـور در سـال آینـده بـدون قانون بودجـه صورت 
مـی گیـرد و صرفـا چند قانـون دربـاره بودجه چند 
دوازدهـم خواهیـم داشـت، اتفاقی که بعـد از جنگ 

تحمیلی بی سـابقه اسـت.
*سـه واقعیـت مهـم دربـاره تبعـات اداره کشـور با 

بودجـه چنـد دوازدهم
نماینـدگان مجلـس یازدهـم قبـل از تصمیم گیری 
دربـاره کلیات بودجه سـال آینده، ضـرورت دارد به 
ایـن واقعیـت هـا توجه داشـته باشـند و آنهـا را در 

تصمیـم گیـری نهایـی خود لحـاظ نمایند:
1- اداره کشـور در سـال آینده با اسـتفاده از بودجه 
چنـد دوازدهـم، عمـلا هـم اختیارات مجلـس برای 
ریل گـذاری فعالیت هـای دولـت در سـال آینـده را 
محـدود کـرده و هم تـوان نهادهـای نظارتـی برای 
نظـارت بـر عملکرد بودجـه ای دولـت را کاهش می 

دهد.
2- تصویـب بودجـه چنـد دوازدهم عمـلا به معنای 
تمدیـد قانـون بودجـه فعلـی در دوره زمانـی چنـد 
ماه از سـال اسـت. در نتیجه، اداره کشـور در سـال 
آینـده بـا اسـتفاده از بودجـه چنـد دوازدهـم عملا 
بـه معنـای تمدیـد چند ماهـه مهلت اجـرای قانون 
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متن کامل

ویرایش نخست قانون آب 
منتشر شد

ویرایش نخست قانون آب کشور به منظور بررسی و 
اظهارنظر عموم مردم و کارشناسان منتشر شد.

به گـزارش خبرنـگار اقتصـادی خبرگـزاری فارس، 
گـزارش قانـون آب - ویرایـش نخسـت و غیرقابـل 
اسـتناد به انضمـام قانون توزیع عادلانه آب توسـط 

وزارت نیرو منتشـر شـد.
در همیـن راسـتا انتشـار ایـن نسـخه بـه منظـور 
بررسـی و اظهارنظـر عمـوم مـردم و کارشناسـان 

کشـور در دسـترس قـرار گرفتـه اسـت. 
بـه گـزارش فـارس، کارشناسـان فعـال در حـوزه 
مدیریـت منابـع آب کشـور می تواننـد، بـا مراجه به 
)+اینجـا( نظـرات کارشناسـی خود پیرامون نسـخه 

غیرقابـل اسـتناد ایـن طـرح را عنـوان کنند.
گفتنـی اسـت تـا روز سـه شـنبه مـورخ 1۳ بهمن 
و  حقیقـی  نهادهـای  از  تـن   28  ،99 سـال  مـاه 
حقوقـی نسـبت بـه اظهـار نظـر پیرامون ایـن طرح 

کرده بودنـد. اقـدام 
قابـل  )+اینجـا(  در  آب  قانـون  گـزارش  مشـروح 

اسـت. مشـاهده 

وزارت نیرو: طرح برق امید 
بازنگری در تعرفه  های برق 

است
مانده  کرد:  اعلام  نیرو  وزارت  عمومی  روابط 
مطالبات تایید شده شرکت های زیرمجموعه ارائه 
مابه التفاوت  بابت  از دولت  برق  دهنده خدمات 
تکلیفی  قیمت های  با  شده  تمام  هزینه های 
فروش، تا پایان سال ۱399 به ۴۰ هزار میلیارد 

تومان بالغ خواهد شد.
فارس،  خبرگزاری  اقتصادی  خبرنگار  گزارش  به 
عنوان  تحت  گزارشی  انتشار  از  پس  نیرو،  وزارت 
هفته  هر  پویش  هزینه  معادل  نیرو  وزارت  »بدهی 
الف ب ایران/ فاجعه در صنعت برق با تداوم وضعیت 

کنونی« نسبت به ارائه توضیحاتی اقدام کرد.
مشروح این توضیحات به شرح ذیل است:

در پی انتشار خبری در سرویس انرژی آن خبرگزاری 
با عنوان "بدهی وزارت نیرو معادل هزینه پویش هر 
هفته الف ب ایران/ فاجعه در صنعت برق با تداوم 
وضعیت کنونی" در تاریخ 12 بهمن ماه جاری، ذکر 
چند نکته برای اطلاع و تنویر افکار عمومی ضروری 

به نظر می رسد.
در حال حاضر و بر اساس تکالیف مرتبط با تعرفه های 
ابلاغی، مشترکین برق بطور میانگین نیمی از هزینه 
تمام شده دفتری را پرداخت می کنند. به این ترتیب 
تایید شده شرکت های زیرمجموعه  مانده مطالبات 
ارائه دهنده خدمات برق از دولت بابت مابه التفاوت 
هزینه های تمام شده با قیمتهای تکلیفی فروش، تا 
پایان سال 1۳99 )بر اساس گزارش های ارائه شده 
تومان  میلیارد  هزار  به 40  سازمان حسابرسی(  به 

بالغ خواهد شد.
بهینه سازی  ضمن  نیرو  وزارت  شرایط،  این  در 

منظور  به  سرمایه گذاری  و  بهره برداری  هزینه های 
ایجاد توازن با درآمدها، تنوع بخشی به منابع مالی 
از  حداکثری  استفاده  و  طرح ها  سرمایه گذاری  در 
ظرفیت های قانونی موجود برای کاهش بدهی های 

صنعت برق را در دستور کار قرار داده است.
 بدین ترتیب در دوره دولت دوازدهم با استفاده از 
بندهای )ب(،  از جمله  قانونی موجود  ظرفیت های 
)هـ(، )و( تبصره 5  قوانین بودجه سنواتی، بند )پ( 
ماده 2 و ماده ۶ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر 
و ارتقای نظام مالی کشور مجموعا ۶0 هزار میلیارد 
تومان از بدهی های تولیدکنندگان غیردولتی برق 
و پیمانکاران، مشاوران و تامین کنندگان تجهیزات 
و  تهاتر  سرمایه ای  دارایی های  تملک  های  طرح 
تسویه شده است. که از این میزان 25 هزار میلیارد 
تومان آن با مطالبات مربوط به مابه التفاوت هزینه 
از  با قیمتهای تکلیفی فروش برق  های تمام شده 

دولت تسویه شده است.
علاوه بر موارد فوق، اصلاح نظام قیمت گذاری برق 
از دیگر پیگیری های انجام شده در این زمینه می 
اجرای  منظور  به  نیرو  وزارت  ایکه  گونه  به  باشد 
سیاست های کلی اصلاح الگوی مصرف و با بازنگری 
در تعرفه های جاری برق و با بهره گیری از الگوی 
را  امیـد«  »برق  طرح  برق،  پلکانی  تعرفه گذاری 
و  خانگـی  مشترکان  برق  مصرف  اصلاح  هدف  با 
هیأت  در  کم مصرف  خانگـی  مشترکان  از  حمایت 

وزیران تصویب و از آبان ماه اجرا نموده است.
در این طرح، مشترکان خانگی، که یک سوم از کل 
می دهند،  اختصاص  خود  به  را  کشور  برق  مصرف 
میـزان  با  متناسب  جغرافیایی  مختلف  مناطق  در 
به سه گروه »کم مصرف«، »خوش مصرف«  مصرف 
دسته  هر  برای  و  شده  طبقه بندی  »پرُمصرف«  و 
حمایتی،  سیاست های  متناسب  مشترکان  این  از 

تشویقی و یا بازدارنده اجرا می شود، به نحوی که در 
نهایت، موجب تشویق هموطنان به مصرف برق در 
حد الگوی مصرف گردد. از این رو، انتظار می رود با 
اجرای کامل این طرح، تعداد مشترکان پرمصرف به 
با اصلاح  میزان قابل توجهی کاهش یابد. همچنین 
تعداد  به  خوش مصرف،   مشترکان  مصرف  میزان 

مشترکان کم مصرف افزوده شود.
در حال حاضر حدود ۳0 درصد مشترکان خانگی 
آنها  درصد   ۶0 حدود  که  مشترک(  میلیون   8.5(
که  مشترکانی  گروه  در  هستند،  روستاها  ساکن 
تعیین شده  الگوی  حد  در  آنها  برق  ماهانه  مصرف 
از  لذا  و  دارند  قرار  است،  منطقه  در  کم مصرفی 
برخوردار  برق  صورتحساب  درصدی   100 تخفیف 

می شوند.
برق  ماهانه  نیز که مصرف  مشترکان خوش مصرف 
الگوی  در حد  و  از مشترکان کم مصرف  بیش  آنها 
تعیین شده منطقه است، حدود 55 درصد مشترکان 
خانگی )1۶.۳ میلیون مشترک( را شامل می شوند. 
تعرفه برق این دسته از مشترکان بدون تغییر باقی 
با  متناسب  مشترکان  از  دسته  این  لیکن  می ماند 
سال  مشابه  دوره  به  نسبت  مصرف  میزان  کاهش 
گذشته، از پاداش خوش مصرفی برخوردار می شوند.
گروه آخر، مشترکان پرُمصرف هستند که بیش از 
و  می کنند  مصرف  برق  منطقه،  تعیین شده  الگوی 
نزدیک به 15 درصد مشترکان خانگی )4.5 میلیون 
مشترک( را شامل می شوند. با توجه به اینکه به طور 
پرُمصرف بیش  متوسط میزان مصرف هر مشترک 
این  به  است،  کم مصرف  مشترک  هر  برابر   10 از 
مشترکان فرصت داده می شود از طریق بهینه سازی 
وزارت  رایگان  آموزش های  از  استفاده  با  مصرف، 
نیرو و یا نصب مولد خورشیدی کوچک برای تامین 
جهت  در  )خودتأمین(،  موردنیاز  برق  از  بخشی 

https://www.mehrnews.com/news/5135292/%D8%B1%D9%82%D8%A7%D8%A8%D8%AA-%D9%85%D8%AE%D8%B1%D8%A8-%D9%88%D8%B2%D8%A7%D8%B1%D8%AA-%D9%86%D9%81%D8%AA-%D9%88-%D9%86%DB%8C%D8%B1%D9%88-%D8%B9%D8%A7%D9%85%D9%84-%D8%B9%D9%82%D8%A8-%D9%85%D8%A7%D9%86%D8%AF%DA%AF%DB%8C-%D8%AA%D8%AC%D8%A7%D8%B1%D8%AA-%D8%A8%D8%B1%D9%82
https://www.farsnews.ir/news/13991114000426/%D9%88%DB%8C%D8%B1%D8%A7%DB%8C%D8%B4-%D9%86%D8%AE%D8%B3%D8%AA-%D9%82%D8%A7%D9%86%D9%88%D9%86-%D8%A2%D8%A8-%D9%85%D9%86%D8%AA%D8%B4%D8%B1-%D8%B4%D8%AF
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کسری بودجه 32۰ هزار 
میلیاردی مهمترین نگرانی 

مجلس از لایحه بودجه دولت 
است

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به رد 
کلیات لایحه بودجه در مجلس گفت: مهمترین 
هزار   32۰ بودجه  کسری  موضوع  ما  نگرانی 
میلیارد تومانی بود که کاملا محرز شده بود و از 
نظر مجلس باید برای آن چاره ای می اندیشیدیم.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، محمدرضا پورابراهیمی 
گفت: مبنایی در مجلس یازدهم قرار دادیم تا اصلاح 

ساختار را در بودجه 1400 عملیاتی کنیم.
موضوع  مجلس،  نگرانی  مهمترین  داد:  ادامه  وی 

بودجه  لایحه  زمان  در  این  که  بود  بودجه  کسری 
که از طرف دولت ارائه شد حدود ۳20 هزار میلیارد 
تومان کاملا محرز شده بود که از نظر مجلس باید 
دولت  که  مبنایی  می اندیشیدیم.  چاره ای  آن  برای 
که  تلاشی  باوجود  و  است  داده  ارائه  لایحه  در 
از  اعم  موضوعاتی  شد  انجام  تلفیق  کمیسیون  در 
منابع  تکلیف  تعیین  دولت،  دارایی های  مولدسازی 
بودجه  که  دولتی  بانک های  و  شرکت ها  از  ناشی 
کشور  عمومی  بودجه  برابر  ونیم  دو  تقریباً  آن ها 
مالیاتی  ساختار  در  اصلاحات  و  می شود  محسوب 
کشور و موارد دیگر که مقرر شده بود، ولی عملیاتی 

نشده است.
در  دولت  لایحه  عنوان  به  که  گزارشی  افزود:  وی 
صحن علنی آمد؛ آنچه را که ما بعنوان مبانی اصلاح 
ساختار بودجه مدنظر قرار داده بودیم و نگرانی هایی 

به شکلی پوشش داده  این خصوص داشتیم  را در 
نشد.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: مهمترین 
نگرانی ما موضوع کسری بودجه بود که این کسری 
در زمان لایحه بودجه که از طرف دولت ارائه شد 
حدود ۳20 هزار میلیارد تومان منابع کسری کاملا 
آن  برای  باید  مجلس  نظر  از  که  بود  شده  محرز 

چاره ای می اندیشیدیم.
تلفیق  کمیسیون  در  که  گزارشی  داد:  ادامه  وی 
عدد  دراین  چندانی  تغییر  شد  ارائه  آن  به  نسبت 
ایجاد نکرد و نگران هستیم اگر برای کسری منابع 
ندهیم  انجام  دقیقی  گیری  تصمیم  کشور  بودجه 
پیامد های تورمی آن به شکلی آثار منفی در اقتصاد 

کشور بگذارد.
پورابراهیمی درباره نظرمخالفان در رد کلیات بودجه 
نشدن  تکلیف  تعیین  نکته  اولین  گفت:   1400
تغییر  گرچه  بود  تومان  میلیارد  هزار  کسری ۳20 
نتیجه  براساس  ولی  را در مجموع داشتیم،  عددی 
نهایی که در گزارش صحن علنی آمده بود تعیین 
تکلیف نشدن منابع پایدار برای کسری بودجه بود 
و منابع غیر پایدار هم موجب استمرار تورم می شد.
افزود:  هم  تومانی   4200 ارز  موضوع  درباره  وی 
اقدامات لازم در قالب روش های منطقی که بتواند 

جایگزین انجام شود هم اتفاق نیفتاده بود.
داد:  ادامه  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 
از محل حقوق ورودی  افزایش منابعی که  موضوع 
حدود  چون  ماست،  نگرانی  جزو  هم  بود  کالا ها 
هستند  واسطه ای  کالا های  به  مربوط  درصد،   85
که  دارد  تورمی  آثار  و  است  اثرگذار  تولید  در  که 
این ها سرفصل های مهمی هستند که نگرانی ما را 
کشور  اقتصادی  دربخش  تورمی  آثار  با  ارتباط  در 

بیشتر می کرد.

تولید انرژی پاک چقدر است؟
میزان برق تولید شده از منابع انرژی های تجدید 
پذیر تا پایان دی ماه به رقم پنج میلیارد و 728 
میلیون کیلووات ساعت رسید که در این بین 
سایر  به  نسبت  خورشیدی  انرژی  تولید  سهم 

انرژی های تجدیدپذیر بیشتر بود.
از  که  است  کشوری  ایران  ایسنا،  گزارش  به 
بادی  و  خورشیدی  همچون  نو  انرژی های  لحاظ 
از  استفاده  پرونده  و  داشته  بالایی  پتانسیل های 
صورت  به  دولت  سوی  از  تجدیدپذیر  انرژی های 
ظرفیت  بین  این  در  است  پیگیری  درحال  جدی 
ایران در  برق  بهره وری  و  نیروگاه های تجدیدپذیر 
دی ماه به رقم 895.17 مگاوات رسید که در این 
انرژی  مگاوات   42۶.17 با  خورشیدی  انرژی  بین 
خود  به  را  کل  از  درصدی   50 سهمی  تولیدی 

اختصاص داد.
انرژی  مگاوات   ۳0۳.18 با  نیز  بادی  نیروگاه های 
دوم  جایگاه  در  درصدی   ۳5 سهمی  با  و  تولیدی 
از ظرفیت کلی نیروگاه های تجدیدپذیر قرار گرفت.

نیروگاه های برق آبی کوچک نیز در دی ماه امسال 
از  درصدی   12 سهمی  مگاوات   105.۶5 تولید  با 
نیروگاه های تجدیدپذیر کشورمان  مجموع ظرفیت 

را به خود اختصاص داده است.
دو  مگاوات   1۳.۶ تولید  با  حرارتی  تلفات  بازیافت 
درصد سهم از مجموع کل را دارد و نیز نیروگاه های 
سهم  درصد  یک   10.5۶ تولید  با  توده  زیست 
را  برق  بهره وری  و  انرژی تجدیدپذیر  نیروگاه های 

از آن خود کرده است.
از سوی سازمان  اعلام شده  آمار  آخرین  اساس  بر 
انرژی های تجدیدپذیر، استفاده از انرژی های پاک 
در کشور از انتشار سه میلیون  و 8۶5 هزار تن گاز 

https://www.isna.ir/news/99111511532/%D8%AA%D9%88%D9%84%DB%8C%D8%AF-%D8%A7%D9%86%D8%B1%DA%98%DB%8C-%D9%BE%D8%A7%DA%A9-%DA%86%D9%82%D8%AF%D8%B1-%D8%A7%D8%B3%D8%AA
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پاسخگویی وزیر نیرو به سوالات 
نمایندگان در کمیسیون عمران

شورای  مجلس  عمران  کمیسیون  سخنگوی 
اسلامی از بررسی سوالات چند تن از نمایندگان 
از وزیر نیرو در جلسه امروز این کمیسیون خبر 

داد.
سـید البـرز حسـینی در گفـت وگو با ایسـنا، ضمن 
تشـریح جلسـه امـروز کمیسـیون عمـران مجلـس 
امـروز  جلسـه  در  کـرد:  بیـان  اسـلامی،  شـورای 
کمیسـیون وزیـر نیـرو و مدیرعامـل شـرکت آب و 
فاضـلاب کشـور حضـور یافتنـد و سـوالات پنج تن 

از نماینـدگان از وزیـر نیـرو مـورد بحـث و بررسـی 
گرفت. قـرار 

وی در ادامـه اظهـار کـرد: سـوالاتی که مطرح شـد 
عمدتـا به مشـکلات حـوزه انتخابیه نماینـدگان باز 
مـی گشـت. وزیـر نیـرو نیـز توضیحاتـی پیرامـون 
کمیسـیون  اعضـای  بـه  شـده  مطـرح  سـوالات 
در  کردنـد.  ارائـه  کننـده،  سـوال  نماینـدگان  و 
نهایـت قـرار بـر ایـن شـد تا وزیـر نیـرو مجـددا از 
پروژه های مطرح شـده از سـوی نماینـدگان بازدید 
بـه عمـل آورده و بـرای تامیـن منابـع مالـی مـورد 
نیـاز اقدامـات لازم را انجـام دهنـد. بهره گیـری از 
ظرفیـت مشـارکتی بانک هـا بـرای تکمیـل پروژه ها 
بـه عنـوان یک پیشـنهاد جهـت تامین منابـع مورد 
نیـاز پـروژه ها مطرح شـد. در نهایت هر پنج سـوال 
بـه مدت یـک ماه مراعـی باقی مانـد و فرصتی یک 

مـاه بـه وزارت نیـرو داده شـد.
نماینـده مـردم خدابنـده در مجلـس تصریـح کرد: 
سـوالات نماینـدگان به مسـائل مربوط بـه فاضلاب 
شـهری و روسـتایی، تامیـن آب شـرب روسـتا ها، 
آب  تامیـن  بـرای  تمـام  نیمـه  سـدهای  تکمیـل 
شـرب، ضـرورت نمک زدایـی از آب دریـای عمـان 
جهت انتقال آب به اسـتان سیسـتان و بلوچسـتان 
و مباحثـی در خصـوص مسـئله آب در سـطح بین 
المللـی به ویژه میـان دولت افغانسـتان و جمهوری 
اسـلامی ایران در خصوص رودخانـه هیروند، بازمی 

. گشت
وی در ادامـه تاکیـد کرد: در نهایت پس از اسـتماع 
تمـام سـوالات وزیـر نیـرو قـول پیگیـری مسـائل 
بـا  تـا جلسـاتی  قـرار شـد  و  دادنـد  را  مطروحـه 
نماینـدگان سـوال کننـده جهـت پیگیری مسـائل، 
برگـزار شـده و کمیسـیون عمـران نیـز بـرای حـل 

مشـکلات مطروحـه همـکاری داشـته باشـد.

نیروگاه ۱۰۰ کیلوواتی 
خورشیدی اراک به بهره برداری 

رسید
ایسنا/مرکزی نیروگاه ۱۰۰ کیلوواتی خورشیدی 
به  اراک  در  خصوصی  بخش  سرمایه گذاری  با 

بهره برداری رسید.
جریان  در  ماه  بهمن  چهاردهم  مرکزی  استاندار 
افتتاح پروژه های دهه فجر شهرستان اراک، اظهار 
خورشیدی  انرژی  از  برق  تولید  خوشبختانه  کرد: 
قرار گرفته  توجه  بسیار مورد  اخیر  طی چند سال 
است، اما از طرفی در دو تا سه سال اخیر هزینه ها 
به دلیل افزایش قیمت ارز بالا رفته و این فناوری 

نیز وابستگی بالایی به ارز دارد.
سید علی آقازاده افزود: تولید سلول های خورشیدی 
و صفحات سولار در استان مرکزی و در شهرستان 
و  است  انجام  حال  در  آزمایشی  صورت  به  خمین 
برسد،  انبوه  تولید  به  آینده  تابستان  تا  امیدواریم 
مسلما این امر هزینه های سرمایه گذاری را کاهش 

خواهد داد.
تابش  شرایط  مرکزی  استان  در  اینکه  بیان  با  وی 
ظرفیت  این  از  توان  می  و  است  مطلوب  تابستان 
امروز  گفت:  کرد،  استفاده  گذاری  سرمایه  جهت 
به  مرکزی  استان  برق  توزیع  شرکت  پروژه   174

ارزش بیش از 5۶ میلیارد تومان افتتاح می شود.
استاندار مرکزی با اشاره به روند پیگیری و اجرای 
پروژه ها در شرکت برق، این مهم را مطلوب و ناشی 
از مدیریت صحیح، روان و علمی دانست و گفت: این 
نیروگاه 100 کیلوواتی با حدود یک میلیارد تومان 
سرمایه  تسهیلات  ریال  یک  دریافت  بدون  اعتبار 
گذاری به انجام رسیده است و آمادگی تولید 1.5 
مگاوات انرژی خورشیدی را دارد. ما نیز در استان 

گذار  سرمایه  این  از  حمایت  و  زمین  تامین  آماده 
هستیم.

شرکت  مدیرعامل  آیین  این  در  ایسنا،  گزارش  به 
به  اشاره  با  نیز  مرکزی  استان  برق  نیروی  توزیع 
افتتاح 174 پروژه با اعتباری بالغ بر 5۶۳ میلیارد 
ریال در استان، افزود: براساس این پروژه ها 1۶ هزار 
این  از  و  شده اند  بهره مند  برق  نعمت  از  مشترک 
تعداد 251 انشعاب صنعتی به میزان ۶۶ مگاوات به 

شبکه برق متصل شده اند.
این  دار شدن  برق  اینکه  بر  تاکید  با  اله داد  محمد 
تعداد مشترک صنعتی در اراک، ساوه و زرندیه در 
 ۳75 گفت:  است،  سابقه  بی  استان  در  سال  یک 
پست هوایی و زمینی در قالب این پروژه ها برق دار 
شده است، همچنین امسال ساماندهی شبکه برق 
فرسوده فشار ضعیف با جایگزین کابل خودنگهدار 

به انجام رسید.
به  مسی  سیمی  شبکه  تبدیل  با  کرد:  تصریح  وی 
تلفات  و  شبکه کابل خودنگهدار، عملا خاموشی ها 
شبکه و نیاز به درخت بری کمتر می شود و تاکنون 
55 درصد از 7 هزار کیلومتر شبکه فشار ضعیف به 
کابل خودنگهدار تبدیل شده است. بناست تا پایان 
نداشته  ضعیف  فشار  سیمی  شبکه   1401 سال 

باشیم. 
اله داد با بیان اینکه با افتتاح این تعداد پروژه برای 
۳11 نفر اشتغال ایجاد شده است، اظهار کرد: هر 
گازوئیل  و  مازوت  از  تولیدی  برق  ساعت  کیلووات 
و  کند  می  منتشر  محیط  در  آلاینده  گرم   922
شرایط  در  خورشیدی  نیروگاه  های  پروژه  مسلما 
موجود که آلودگی هوا به یک معضل تبدیل شده 

پروژه هایی بسیار اثربخش هستند.
وی از بهره برداری از اولین روستای سبز کشور در 
آشتیان خبر داد و افزود: در روستای مزرعه نو که 

https://www.isna.ir/news/99111410314/%D9%86%DB%8C%D8%B1%D9%88%DA%AF%D8%A7%D9%87-%DB%B1%DB%B0%DB%B0-%DA%A9%DB%8C%D9%84%D9%88%D9%88%D8%A7%D8%AA%DB%8C-%D8%AE%D9%88%D8%B1%D8%B4%DB%8C%D8%AF%DB%8C-%D8%A7%D8%B1%D8%A7%DA%A9-%D8%A8%D9%87-%D8%A8%D9%87%D8%B1%D9%87-%D8%A8%D8%B1%D8%AF%D8%A7%D8%B1%DB%8C-%D8%B1%D8%B3%DB%8C%D8%AF
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اقتصاد ایران و جهان

 در سی و سومین جلسه کمیسیون »حمایت قضایی و 
مبارزه با فساد« اتاق بازرگانی تهران مطرح شد

اصلاح قانون اتاق بازرگانی در 
نهاد پارلمان بخش  خصوصی

نمایندگان بخش خصوصی در نشست سی وسوم 
با فساد«  مبارزه  و  کمیسیون »حمایت قضایی 
اتاق بازرگانی تهران با اشاره به طرح اصلاح قانون 
اتاق بازرگانی که در مجلس و با امضای 55 تن از 
نمایندگان مردم وصول شده است، تاکید کردند 
که بخش خصوصی نیز موافق اصلاح قانون است 
اما بهتر است که در این فرآیند مشارکت داشته 
باشد. آنها هم چنین تبدیل اتاق به نهاد عمومی 
غیردولتی را که شاه بیت این طرح است به صلاح 

بخش خصوصی ارزیابی نکردند.
در سی و سومین جلسه کمیسیون »حمایت قضایی و 
مبارزه با فساد« اتاق بازرگانی تهران، موضوع اصلاح 
نفر  از سوی 55  به تازگی  بازرگانی که  اتاق  قانون 
از نمایندگان مجلس پیگیری و برای آن نیز طرحی 
نوشته شده، در دستورکار قرار گرفت و نمایندگان 
و  ایرادات  کمیسیون،  این  در  بخش  خصوصی 

ابهامات این طرح را به نقد کشیدند.
به گزارش روابط عمومی اتاق تهران، در این نشست 
موضوع  این  روی  که  مفصلی  گفت و گوی  از  پس 
را  پیشنهاد  این  اقتصادی  فعالان  گرفت،  صورت 
بازرگانی  اتاق  داخلی  آئین نامه  که  کردند  مطرح 
هیات  اعضای  سوی  از  و  بازرگانی  اتاق  نهاد  در 
صاحبان  و  اقتصادی  فعالان  وکلای  که  نمایندگان 
کسب و کار در اتاق هستند، مورد بازنگری و اصلاح 

قرار گیرد.
رئیس کمیسیون »حمایت قضایی و مبارزه با فساد« 
اتاق بازرگانی تهران در این باره، تولید متوالی قوانین 
و آئین نامه ها در مجلس را مورد انتقاد قرار داد و این 
رویه را که نمایندگان مجلس کمر به تدوین فزاینده 
طرح ها در حوزه های مختلف بسته اند، مذمت کرد 
چرا که به گفته وی، نمایندگان مردم در مجلس به 
جای شتاب بخشی به تدوین قوانین جدید و انباشت 
طرح ها و قانون های مختلف، باید بعد نظارتی نهاد 

مجلس بر اجرای قوانین را تقویت کنند.
قانون  اصلاح  طرح  به  اشاره  با  فروزان فرد  حسن 
اتاق بازرگانی در مجلس، بازنگری در این قانون را 
ضروری دانست که به گفته وی، این رویکرد مورد 
تایید اعضای هیات نمایندگان اتاق بازرگانی است، 
تدوین گران  و  اصلاح کنندگان  که  شد  یادآور  اما 
نمایندگان  و  باشند  بدنه  درون  از  باید  اتاق  قانون 
بخش  خصوصی در اتاق بازرگانی به بررسی و اصلاح 
آن بپردازند در حالی که اکنون، در بیرون از بدنه 
صورت  نسخه نویسی  نهاد  این  برای  بازرگانی  اتاق 

گرفته است.
او هم چنین به طرح نظام داوری در مجلس اشاره 
کرد که در زمینه معرفی نماینده حقوقی به جای 
وکیل برای شرکت های خصوصی و دولتی و نهادها، 
از سوی برخی نمایندگان مجلس ارائه شده، با این 

حال این طرح نیز باید مورد نقد و بررسی قرار گیرد. 
فروزان فرد همچنین یادآوری کرد که لایحه تعارض 
از سوی  بود،  رفته  قبل  دوره  به مجلس  منافع که 
گذاشته  کنار  مجلس  دوره  یازدهمین  نمایندگان 

شده و طرح جدیدی در این رابطه ارائه شده است.
مجلس  نمایندگان  برخی  طرح  با  رابطه  در  اما 
اعضای  دیگر  بازرگانی،  اتاق  قانون  اصلاح  برای 
این کمیسیون نیز دیدگاه هایی داشتند. محمدرضا 
محیط  »بهبود  کمیسیون  رئیس  نجفی منش، 
بازرگانی  اتاق  تولید«  موانع  رفع  و  کسب و کار 
بازرگانی  اتاق  جبهه گیری  عدم  بر  تاکید  با  تهران، 
در برابر تدوین کنندگان این طرح، تصریح کرد که 
نمایندگان بخش  خصوصی در اتاق بازرگانی با اعلام 
اینکه موافق با اصلاح قانون اتاق هستند، به طراحان 
در مجلس این پیام را برسانند که آماده هستند تا 
به کمک آمده و طرح اصلاحیه بهتری را برای قانون 

اتاق بازرگانی تدوین کنند.
محمود نجفی عرب، رئیس کمیسیون اقتصاد سلامت 
اتاق تهران، نیز با اشاره به ترافیک طرح ها و لوایح 
در دست بررسی در مجلس، از جمله لایحه بودجه 
دولت و قانون تجارت و سایر طرح های دیگر، فرصت 
بررسی طرح اصلاح قانون اتاق بازرگانی در مجلس 
طی ماه های پیش رو را محتمل ندانست و در عین 
حال، تاکید کرد که نمایندگان بخش  خصوصی طی 
که  مجلس  کمیسیون  اعضای  با  همراهی  و  تعامل 
این طرح را ارائه کرده است، در تدوین طرحی مورد 
قبول بخش خصوصی وارد عمل شوند. وی همچنین 
پیشنهاد کرد که کارگروه تخصصی برای بررسی این 
تشکیل  مجلس  و  اتاق  نمایندگان  حضور  با  طرح 

شود.
و  کشاورزی  کمیسیون  فرشچیان، رئیس  احمدرضا 
اینکه  به  اشاره  با  نیز  تهران،  اتاق  تبدیلی  صنایع 

اکثریت  بازرگانی،  اتاق  قانون  بازنگری  و  در اصلاح 
و  هم نظر  نهاد  این  در  بخش  خصوصی  نمایندگان 
نمایندگان  با  همراهی  ضرورت  بر  هستند،  موافق 
دیدگاه های  و  نظرات  از  آگاهی  برای  مجلس 
تدوین شده  طرح  از  بازرگانی  اتاق  اصلی  صاحبان 
شرایط  در  شاید  شد  یادآور  و  کرد  تاکید  مجلس، 
کنونی ارائه طرحی جدید که برگرفته از آرا و نظرات 

بخش خصوصی است، کارسازتر باشد.
نمایندگان  هیات  عضو  دیگر  بهزادیان،  محمدرضا 
و  تدوین  سوابق  به  گریزی  با  نیز  تهران،  اتاق 
ارائه  گذشته،  ادوار  در  بازرگانی  اتاق  قانون  اصلاح 
طرح بازنگری در این قانون در مجلس کنونی را به 
صلاح ندانست و این پیشنهاد را مطرح کرد که اتاق 
بازرگانی خود دست به کار شده و اصلاح قانون اتاق 

را در دستورکار قرار دهد.
کمیسیون  رئیس  آتش هوش،  احمد  هم چنین 
حمایت قضایی اتاق ایران، در سخنانی با بیان اینکه 
اتاق  در  کمیته ای  مجلس  طرح  به  رسیدگی  برای 
ایران تشکیل شده است، به بندی از این طرح اشاره 
بازرگانی  اتاق  ماهیت  تغییر  که  شد  یادآور  و  کرد 
به نهاد عمومی غیردولتی که یکی از شاه بیت های 
پارلمان بخش  خصوصی  به صلاح  این طرح است، 

نیست.
پس از بحث و گفت و گوی نمایندگان بخش خصوصی 
در کمیسیون حمایت قضایی و مبارزه با فساد اتاق 
مجلس  نمایندگان  برخی  طرح  پیرامون  تهران 
اصلاح  پیشنهاد  بازرگانی،  اتاق  قانون  اصلاح  برای 
سوی  از  و  اتاق  در  بازرگانی  اتاق  داخلی  آئین نامه 
که  شد  گذاشته  رای  به  نمایندگان  هیات  اعضای 
مورد تصویب قرار گرفت و مقرر شد این پیشنهاد 
از سوی کمیسیون به هیات رئیسه اتاق تهران ارائه 

شود.
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یادداشت

متن کامل

راز حفظ ستاره ها در شرکت ها
فرار  شرکت   یک  ستاره های  که  می شود  چه 
می کنند و چگونه می توان باعث حفظ آنها شد؟ 
مدیران منابع انسانی در سازمان ها و شرکت ها 
در مواقع کلیدی مثل »بروز تعارض منافع بین 
کارکنان« باید با یک جمله، قدرت »انرژی منفی 
ناشی از اختلافات درون شرکتی« را خنثی کنند. 
این جمله هیچ هزینه ای ندارد؛ اما مهارت هایی 

لازم دارد.
شاید جمله »بیا با هم حرف بزنیم« در محاوره های 
حوزه  در  اما  باشد  داشته  کم اهمیتی  نقش  عادی 
بسیار  می تواند  جمله  یک  همین  انسانی  منابع 
اجازه  اینکه  یعنی  باشد؛  سرنوشت ساز  و  راهگشا 
دهیم کارکنان حرف خود را بزنند، به آنها فرصت 
به  آورند،  زبان  به  دارند  ذهن  در  را  آنچه  دهیم 
گفتارشان علاقه نشان دهیم و تجربه آنها را تصدیق 

کنیم و در یک کلام نشان دهیم که آنها را درک 
کرده ایم. درک دیگران به این معنا نیست که فکر 
کنیم از افکار و احساسات آنها خبر داریم، بلکه نیاز 
برای  افراد  دارد.  کردن  کشف  و  واقعی  شنیدن  به 
تیمی،  بین  اختلافات  و  سازمانی  تعارضات  حل 
نیازمند آن هستند که مشکلات را با کسی درمیان 
بگذارند و بهترین پناهگاه و گوش شنوا در سازمان 

مدیران یا کارشناسان منابع انسانی هستند.
بسیار  انگیزه های  جمله  از  درک شدن،  به  اشتیاق 
سخنان  به  وقتی  است.  انسانی  هر  برای  نیرومند 
به  که  می کنند  احساس  می کنیم،  گوش  کارکنان 
می کنیم  توجه  آنها  مشکلات  و  ایده ها  دغدغه ها، 
است.  اهمیت  دارای  ما  برای  می گویند  آنچه  و 
یافته ها،  و  مشاهدات  طبق  که  بدانید  است  جالب 
حتی توجه منفی )انتقاد کردن و ایراد گرفتن( بهتر 
قرار  بی توجهی  مورد  واقع  در  است.  بی توجهی  از 
گرفتن و نادیده گرفته شدن برای انسان ها دردناک تر 

به شنیده شدن  نیاز  است.  منفی  نکات  به  توجه  از 
و  جلسات  در  حتی  که  است  نیرومند  آنقدر 
روانی  مسائل  به  چندانی  ارتباط  که  موقعیت هایی 
شغل،  شرح  تدوین  جلسات  مثل  ندارد،  کارکنان 
از  و گلایه  هیجانی خود  تخلیه  به  کارکنان شروع 

موضوعات مختلف می کنند!
اهمیت این موضوع وقتی بارزتر می شود که بدانیم 
بسیاری از نیروهای کارآزموده و کلیدی مجموعه ها 
و  نداده  اهمیتی  به حرفشان  اینکه کسی  دلیل  به 
حتی آنها را گوش نکرده از شرکت ها و مجموعه ها 
و  پرخطر  بسیار  می تواند  این  و  می شوند  جدا 
ضررآفرین باشد. کارکنان ستاره، به ویژه نسل جوان، 
تلقی  برای سازمان مهم  دارند دیده شوند،  دوست 
شوند و عضوی کلیدی از آن باشند اما وقتی کسی 
حتی به دغدغه ها و گلایه های آنها گوش نمی دهد، 
برای دستیابی به این نیازها، به دنبال جای دیگری 
با  بیا  جمله  یک  همین  آنکه  حال  رفت.  خواهند 
هم حرف بزنیم؛ می تواند از بسیاری از استعفاهای 
احساسی و تصمیم گیری های عجولانه و بدون فکر 

جلوگیری کند.
این وظیفه مدیران منابع انسانی است که با رویکرد 
گوش شنوا همیشه آماده صحبت با پرسنل شرکت 
بررسی  و  خوب  گوش دادن  با  بتوانند  و  باشند 
برطرف  را  مجموعه  کارمندان  مشکلات  راهکارها، 
کنند. بسیاری از مشکلات کوچک و بزرگ، با همین 
یک جمله به ظاهر ساده رفع خواهد شد و سازمان را 
به سوی مسیر درست قرار خواهد داد. مدیران سایر 
بخش های سازمان معمولا درگیری و مشغله زیادی 
برای انجام وظایف تخصصی خود دارند و به همین 
دلیل گاهی نمی توان از آنها انتظار داشت که تمامی 
برای  و  کرده  را درک  کارکنان  و مشکلات  مسائل 

حل آنها راهکار ارائه دهند.

شیوه    قدرتمندترین  و  اساسی ترین  گوش دادن 
برقراری ارتباط با دیگران است. فقط گوش دهید. 
کارشناسان  و  مدیران  که  چیزی  مهم ترین  شاید 
منابع انسانی می توانند همواره به کارکنان سازمان 
گوش دادن ها  همین  و  توجه   همین  کنند،  ارزانی 

باشد.
هر  و  دارد  را  خود  علم  و  هنر  نیز  گوش دادن  اما 
شنیدنی را نمی توان »گوش دادن« دانست. در این 
راستا، توجه به موارد زیر می تواند مهارت شنود موثر 

شما را به طرز شگفت انگیزی افزایش دهد:
برقرار کنید؛ در غیر  ارتباط چشمی  با گوینده   -1
احساس می کند که شما حواستان  فرد  این صورت 
می کنید  لحظه شماری  انگار  و  نیست  وی  به 

صحبت های وی تمام شود!
2- به وی خیره نشوید. ارتباط چشمی باید متعادل 
را دچار  این صورت ممکن است فرد  باشد، در غیر 

اضطراب کند.
۳- قضاوت نکنید. فقط صحبت های فرد را بشنوید 
یا  مورد درستی  در  ابتدا،  در همان  نکنید  و سعی 
نادرستی صحبت های وی قضاوت کنید. قضاوت را 

موکول به انتهای بحث کنید.
4- صحبت های گوینده را تجسم کنید. برای درک 
دقیق گفته های طرف مقابل و به خاطر سپردن آن، 
تک تک کلمات و جملاتی که می گوید را با جزئیات 

زیاد در ذهن خود به تصویر بکشید.
با  نکنید که  فکر  نکنید.  را قطع  5- حرف گوینده 
فرد  بعدی  جملات  و  کلمات  کلمه،  چند  شنیدن 
را می توانید پیش بینی کنید. بگذارید حرفش تمام 

شود!
اگر  بپرسید.  سوال  وی  از  بهتر،  درک  برای   -۶
پرسیدن  با  نشدید،  متوجه  خوب  را  موضوعی 

سوالات مرتبط، وارد جزئیات شوید.

https://donya-e-eqtesad.com/%D8%A8%D8%AE%D8%B4-%D9%85%D8%AF%DB%8C%D8%B1%D8%A7%D9%86-24/3737201-%D8%B1%D8%A7%D8%B2-%D8%AD%D9%81%D8%B8-%D8%B3%D8%AA%D8%A7%D8%B1%D9%87-%D9%87%D8%A7-%D8%AF%D8%B1-%D8%B4%D8%B1%DA%A9%D8%AA-%D9%87%D8%A7
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https://www.isna.ir/photo/99111107970/%D8%A2%D8%AE%D8%B1-%D9%87%D9%81%D8%AA%D9%87-%DA%A9%DB%8C%D8%B4#9
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